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СНАУ пропонує
еко-стиль

виставка

Сучасний світ наразі пережи-
ває бум так званого екологічного
стилю життя, в основі якого лежить
турбота про здоров'я, захист при-
роди і прагнення до всього нату-
рального. еко-бум, який з кожним
днем все більше і більше захоплює
америку та країни Європи, поти-
хеньку приходить і в Україну.
Останнім часом ми стали не лише
серйозніше ставитися до довкілля,
а й приділяти особливу увагу своє-
му стилю життя, харчуванню. І те,
що екостиль вже докотився до
нашої держави, зовсім не випадко-
во. адже наукові відкриття екологів
змушують серйозно задуматися
над тим, чи правильно ми живемо.
Медики стверджують, що більше

половини шкідливих речовин пот -
рап ляє в організм сучасної людини
разом з їжею: гербіциди та пести-
циди ми споживаємо разом з
молоком, м'ясом, хлібом. Посту -
пово накопичуючись, ці речовини
сприяють розвитку багатьох хво-
роб, викликаючи алергії та онколо-
гічні захворювання.

екологія нашого способу життя
надзвичайно тісно переплітається
з екошопінгом. Секрети нашого
здоров‘я якраз і полягають у тому,
аби не купувати та не споживати
продуктів, що містять шкідливі
барвники, ароматизатори, консер-
ванти та такі загадкові коди “е”.

Закінчення на стор.2

Рада з питань аграрної освіти зібралася у СНАУ
важливо

13 вересня 2016 року в Сумському національному аграрному університеті було
проведене розширене засідання Ради з питань аграрної освіти при Міністерстві освіти
і науки України за участю заступника міністра, керівників та відповідальних осіб
Міністерства освіти і науки України та керівників вищих аграрних навчальних закладів.

Рада з питань аграрної освіти була створена наказом МОн від 24 листопада 2015
року №1213 і одразу ж розпочала активну діяльність. За словами голови Ради алекса
лісіттси, генерального директора «Індустріальної молочної компанії», наразі триває
спільна робота аграрного бізнесу та навчальних закладів із створення Єдиної інфор-
маційної платформи практичного навчання студентів, а також стажування науково-
педагогічних працівників у кращих агроформуваннях України. «Однією зі своїх головних
задач ми вбачаємо популяризацію сільського господарства серед населення України і
вже провели декілька знакових проектів. Таким, зокрема, є всеукраїнський конкурс
«неймовірні села України – 2016», покликаний сприяти розвитку дрібного й середньо-
го бізнесу на селі, популяризувати життя у сільській місцевості та привернути увагу до
історико-культурної спадщини українського села. Також цікавим проектом ми вважає-
мо створення агропарку розваг «Кукулабія» з лабіринтом у кукурудзяному полі площею
40 тисяч кв.м. Опікуючись проблемами студентів, ми започатковуємо бізнес-стипендії
для студентів аграрних вишів», – зазначив у вітальній промові алекс лісіттса.

Заступник голови Сумської обласної державної адміністрації Микола Подопригора
говорив про співпрацю влади з Сумським національним аграрним університетом: так,
спільно зі СнаУ наразі створюється startup-центр, що надаватиме допомогу підприєм-
цям, задіяним у галузі переробки; спільним проектом є й відкриття у Сумському наУ
магістерського курсу «Регіональний менеджмент».
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Як студенти 
День міста святкували

захід

2-4 вересня 2016
року в Сумах відбулися
святкування з нагоди Дня
міста. 361 рік – саме
стільки існують наші
Суми. Тож програма до
дня народження була
яскравою й насиченою.
Одним з найцікавіших
моментів свята став
парад навчальних закла-
дів, який розпочався від
скверу Шевченка й
завершився на площі
неза леж ності.

Звісно, всі учасники
старалися достойно
представити свій внЗ, а
студентство, як відомо, –
це один з найбільш веселих та
креативних прошарків суспільства,
тож на параді дійсно було на що
поди витися. Учас -
ники дій ства та
глядачі відзначи-
ли, що найчисель-
нішою була колона
Сумсь кого на -
ціонального аг ра -
р   ного університе-
ту. але вирізняли-
ся ми не тільки
кількістю учас -
ників, а й креатив-
ним підходом та
в и д о в и щ н і с т ю .
Так, студенти бу ді -
вель  ного фа ку ль -
тету проде монст -
ру вали влас   норуч

розроблені та створені макети
будівель та споруд, юристи кро ку -
вали в мантіях, студенти факульте-

ту агротехнологій та
при родокористування
вбралися у куртки з
символікою універси-
тету та факультету,
студенти-кінологи з
біолого-технологічного
факультету прийшли
на парад зі своїми
чотирилапими вихо-
ванцями, а студенти,
що займаються у твор-
чих колективах універ-
ситету, були вбрані у
національні українські
кос тю ми. Яскравою
групою виділялися
студенти-африканці,
що навчаються у

нашому інтернаціональному виші,
у своєму національному вбранні та
з прапорами своїх держав.

СнаУ – це виш, який оби-
рають розумні й красиві
люди :) Тож серед учасників
параду можна було помітити
також переможниць конкур-
сів краси, активістів
Ресурсного центру сталого
розвитку тощо. Поруч зі сту-
дентами в колоні йшли й вик-
ладачі різних факультетів.

на площі незалежності
близько 50 студентів СнаУ
влаштували хореографічний
флешмоб, яким привітали
рідне місто з днем народжен-
ня. Завершився захід видо-
вищним концертом�

Олена МОвчан
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Рада з питань аграрної освіти зібралася у СНАУ
важливо

Закінчення. Початок на стор.1

«аграрна освіта сьогодні є запорукою
правильного підбору управлінських кадрів та
формування управлінських процесів, від
чого зрештою залежить стан агропромисло-
вого комплексу України», – зазначила у
своїй промові заступник Міністра аграрної
політики та продовольства України Олена
Ковальова та побажала учасникам засідання
цікавого спілкування та прийняття конструк-
тивних рішень.

Директор Департаменту вищої освіти
Міністерства освіти і науки України Олег
Шаров вручив подяки Міністерства освіти і
науки за багаторічну плідну працю, вагомий
особистий внесок у підготовку фахівців,
плідну наукову та педагогічну діяльність про-
фесору кафедри садово-паркового та лісо-
вого господарства андрію Мельнику та
доценту кафедри менеджменту ЗеД та
євроінтеграції, начальнику відділу міжнарод-
ного співробітництва ларисі
Калачевській.

Також Олег Ігоревич
ознайомив присутніх з пла-
нами Міністерства освіти і
науки на 2016-2017 навчаль-
ний рік. Зокрема у цих пла-
нах значиться запуск
національного агентства із
забезпечення якості вищої
освіти, процедури затверд-
ження стандартів вищої
освіти, нового переліку спе-
ціальностей та освітніх про-
грам тощо. 

Програмою заходу було
передбачено обговорення
питань реформування
аграр ної вищої освіти в

Україні, інтеграції вищої освіти й агробізне-
су, а також результатів інспектування аграр-
них навчальних закладів Державною інспек-
цією навчальних закладів. Говорилося також
про роль і місце коледжів і технікумів в
аграрній освіті. Одним з найцікавіших
моментів стала дискусія учасників щодо
вступної кампанії-2016, її викликів та можли-
вих наслідків, проведена у форматі відкрито-
го мікрофону.

Цікавим виявився коментар радника з
питань сільського господарства посольства
Франції в Україні ніколя Перрена, який поді-
лився своїм баченням питань, що піднімали-
ся, та високо оцінив рівень дискусії. Пан
Перрен наголосив на важливості вивчен-
ня студентами іноземних мов, у тому
числі й французької, адже це дасть їм
можливість брати участь у багатьох ціка-
вих програмах та проходити виробничу
практику у сільськогосподарських підпри-
ємствах Франції. наприкінці свого висту-

пу  він подарував рек-
тору СнаУ від імені
посольства Франції
словник сіль  сько -
господар сь  ких термі-
нів, який допоможе
студентам СнаУ у
вивченні французької
мови.

Фахівці Сумсь кого
національного аграр-
ного університету
поділилися з колега-
ми власним досвідом
із запровадження

дистанційного навчання, підготовки інозем-
них студентів з англійською мовою викла-
дання, а також підготовки студентів за
узгодженими з компанією «Кернел»
навчальними планами і програмами дисцип-
лін на інженерно-технологічному факультеті
та факультеті агротехнологій та природоко-

ристування.
Під час проведення засідання

відбулося підписання договору
про співпрацю між компанією
“ІМК”, ПСП «Слобожанщина-агро»
та Сумсь ким національним аграр-
ним університетом.

Завершилося засідання підве-
денням підсумків та прийняттям
рішення, основні пункти якого
були виговорені під час дискусії.
Звісно, що це зібрання не здатне
одночасно вирішити всі проблеми,
що накопичилися та існують в

аграрній освіті. але великим позитивом є те,
що люди, що мають безпосереднє відно-
шення до цього, мали змогу зустрітися, під-
няти проблемні питання, разом шукати
шляхи їх вирішення та привернути увагу
влади, підказати, на чому потрібно зосере-
дитися в першу чергу�

Олена МОвчан

Закінчення. Початок на стор.1

Усвідомлюючи важливість проблеми, на
Сумщині віднедавна активно підтримують
виробників екопродукції. Так, ще у вересні
минулого року на території Сумського націо-
нального аграрного університету була про-
ведена перша обласна спеціалізована
виставка-ярмарок «Життя в стилі еко
Сумщина – 2015», організаторами якої
виступили Сумська обласна державна адмі-
ністрація, Департамент агропромислового
розвитку та Сумський національний аграр-
ний університет. а пройшла вона з великим
успіхом: виробники раділи можливості не
тільки продати свою продукцію, а й голосно
заявити про себе, познайомити сумчан та
гостей міста зі своїми здобутками; натомість
відвідувачі відзначали високу якість пропо-
нованих товарів та зручність придбання їх в
одному місці.

Тож, надихнувшись успішним проведен-
ням минулорічної ековиставки, у цьому році
Сумська обласна державна адміністрація
разом із Сумським національним аграрним
університетом 10 вересня організували та
провели на території СнаУ виставку-продаж
«Продукти для здорового життя». «Ми вітає-
мо вас у Сумському національному аграрно-
му університеті та запевняємо, що ця
виставка є другою, але далеко не останньою
з огляду на її своєчасність, актуальність та

популярність. Ми щиро бажаємо всім учас-
никам і відвідувачам отримати від цього дня
тільки задоволення, користь та позитивні
емоції», – зазначив ректор СнаУ володимир
ладика на урочистому відкритті, яке відбуло-
ся за участі першого заступника голови
Сумської обласної державної адміністрації
Олександра Марченка, заступника голови
Сумської ОДа Миколи Подопригори, дирек-
тора Сумської торгово-промислової палати
Костянтина Макаренка, директора Депар -
таменту агропромислового розвитку Сумсь -
кої ОДа Петра Турчина та голови аграрного
союзу Олексія Картавого.

Понад 100 виробників нашої області про-
понували відвідувачам продукцію найвищої
якості – мед, яблука, груші, малину, ожину,
виноград, хлібобулочні та кондитерські
вироби, м'ясо, ковбаси, сир, сметану, моло-
ко та молокопродукти, а також саджанці
плодових дерев та розсаду. Крім того, на
виставці можна було придбати вишиванки,
вироби з льону, дерева, вовни, а також еко-
косметику від місцевих виробників.

варто відзначити, що цьогорічний фор-
мат виставки значно розширився. Так, свою
продукцію пропонували фір ми, що зай-
маються впровадженням аль тернативної
енергетики. Однією з найяскравіших стала
експозиція групи спеціалізованих компаній
«еле кт ро система», що спеціалізується на
розробці й впровадженні електричних інже-
нерних систем «під ключ», а також пропонує
сучасну геліотехніку та геліосистеми.

Крім того, широко представлена на
виставці була сучасна сільськогосподарська
техніка. Зокрема, цікавою була експозиція
ТОв «агро Топ», що є дилером ні мець кої

компанії «Ziegler», яка про-
понує агрегати та комплек-
туючі для більшості відомих
виробників сільськогоспо-
дарської техніки в усьому
світі. Завдяки цій фірмі
німецька якість за помірни-
ми цінами тепер доступна і
аграріям Сум щини. Свою
продукцію та техніку світо-
вих виробників представили
фірми «лозівські машини»,
«Ukr Farming», «Юпітер 9
агро сервіс», «Техно-Біо-
енерго-Сер віс», «Оптимал»
та інші. відві ду вачі могли на
власні очі побачити техніку
«Case IH», «John Deere»
тощо.

Для науковців в рамках
виставки були проведені конференції
«виробництво органічної продукції: пробле-
ми та перспективи» і «відновлювані джерела
енергії».

Справжній ажіо  таж викликали майстер-

класи від фа хівців факульте-
ту хар чових технологій та
дегустація продукції, вироб-
леної студентами та викла-
дачами цього факультету за
власними ексклюзивними
ре цеп тами. Ще б пак: деру-
ни, філей святковий, сало
пікантне, мас ло вершкове з
різноманітними натуральни-
ми добавками, ніжні глазу-
ровані сирки, пряники,
желе, сир, цукерки власного

виробництва – все виключно натуральне,
без шкідливих домішок, свіже, корисне і
неймовірно смачне!

найменшеньких відвідувачів виставки
розважали аніматори, юрмилася малеча

також і біля міні-зоопарку, в
якому були університетські
улюбленці – поні Джері, овеч-
ки, телята та навіть байбак
Філя! Фахівці-кінологи з біоло-
го-технологічного факультету
продемонстрували виступи
своїх чотирилапих вихованців
у такому виді спорту, як аджи-
літі. Це видовищне дійство,
покликане продемонструвати
злагоджену роботу хендлера
(інструктора) та собаки, який
безпомилково повинен здола-
ти полосу перешкод.

Яскраві виступи артистів
художньої самодіяльності уні-
верситету допомагали ство-
рювати веселу атмосферу
ярмарку. Сподіва ємося, що
численні відвідувачі залиши-

лися задоволеними і в наступному році теж
з радістю завітають до Сумського національ-
ного аграрного університету на ярмарок. а в
тому, що він відбудеться ще і ще, сумнівати-
ся не доводиться, адже, за словами першо-
го заступника голови Сумської ОДа
Олександра Марченка, за органічним вироб-
ництвом – майбутнє, і керівництво області
підтримуватиме цей актуальний напрямок
діяльності, що дозволяє створювати робочі
місця на селі, розвивати бізнес, підтримува-
ти фермерські господарства�

СНАУ пропонує еко-стиль
виставка

Олена МОвчан

га зе та
Віс ник
Сум сь ко го на ціо наль но го 
аг рар но го уні вер си те ту
за сно ва на у 1991 ро ці. 

Мо ва ви дан ня – ук ра їнсь ка. 

Ре є стра цій не сві доц тво 
СМ №376/35-пр 
від 22 лю то го 2007 р.

Ре дак тор: Олена Мов чан
вер стка: людмила Барліт

м.Су ми, 
вул.Герасима Кондратьєва, 160,
каб. 220, го лов ний кор пус 
http://sau.su my.ua
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в ІП медіацен трі СнаУ 
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восени 2015 року Сумський наУ став парт-
нером проекту «Підтримка гармонізації запро-
вадження Болонських принципів в українських
аграрних університетах, на прикладі Сумського
наУ», що впроваджується чеським університе-
том природничих наук (м. Прага) за фінансової
підтримки чеської агенції розвитку. Мета про-
екту – обмін ноу-хау в галузі якості освітнього
менеджменту, підтримка наукової діяльності та
міжнародного співробітництва СнаУ.

Під час першого етапу проекту відбувся
аналіз організації навчального процесу та стану
запровадження принципів Болонської системи
у СнаУ, а також навчання топ-менеджменту уні-
верситету із особливостей реалізації
Болонських принципів. У результаті консульта-
цій та за експертної підтримки Центру дослід-
жень вищої освіти чеської Республіки було роз-
роблено стратегічний внутрішній документ –
політику якості Сумського наУ у сфері вищої
освіти. вона наразі опублікована на сайті
Сумського наУ українською та англійською
мовами.

Другий етап проекту був присвячений ана-
лізу і розвитку міжнародної діяльності СнаУ.
Був оголошений конкурс міні-грантів для сту-
дентів та аспірантів нашого університету: їм
була надана можли-
вість у «домашніх» умо-
вах спробувати себе в
написанні проекту з
наукової тематики та
його реалізації. наразі
конкурс завершено, і
незабаром будуть ого-
лошені результати. У
найближчий візит екс-
перт з міжнародного
офісу чеського універ-
ситету природничих
наук проведе семінар
для студентів про про-
граму Європейської
Комісії «еразмус+» та
особливості підготовки
документів для отри-
мання індивідуального
гранту.

Окремим на прям   -
ком проекту є робота зі

студентським самоврядуванням з розвитку
співробітництва з їх чеськими колегами, метою
якої була і є розробка спільних проектів.

наприкінці  вересня 2016 року до СнаУ вже
з третім візитом завітав експерт проекту – нау-
ковий співробітник, завідувач сектору дистан-
ційної освіти, експерт з Болонського процесу
Центру досліджень вищої освіти, дослідної
інституції у м. Прага, пан доктор Ян Бєсєда.

У рамках цього візиту 20 вересня відбувся
семінар «ESG стандарти – розробка та
затвердження програм та визнання кваліфіка-
цій» для представників навчального та мето-
дичного відділів, а також зацікавлених виклада-
чів. 

Робота у цьому напрямку сприятиме
подальшій інтернаціоналізації Сумського націо-
нального аграрного університету. І Болонський
процес, в рамках якого проводиться навчання у
СнаУ, по суті є одним з інструментів для орга-
нізації студентської мобільності, узгодження
навчальних програм тощо, забезпечення спів-
відношення ступенів (бакалавр – магістр – PhD
(доктор філософії).

По закінченні семінару учасники отримали
відповідні сертифікати. За словами проректора
з науково-педагогічної та навчальної роботи

валерія Жмайлова,
одного з учасників
заходу, європейські
партнери, зокрема
чеський університет
природничих наук та
Центр досліджень
вищої освіти у м.
Прага, допомагають
нам знайти рішення
проблем підвищення
якості освіти, оскіль-
ки мають вже наба-
гато більший досвід,
приведений в певну
систему. а це в свою
чергу допомагає
інтеграції українсь-
кої вищої освіти у
європейський освіт-
ній простір.

на завершення
проекту з метою під-
вищення якості освіти для Сумського наУ буде
закуплено англомовні підручники та устатку-
вання, а також надана експертна допомога в
розробці стратегії інтернаціоналізації універси-
тету на період 2016-2020 рр. експерт з міжна-
родної діяльності чеського університету при-
родничих наук проведе аналіз цієї стратегії у
жовтні та внесе відповідні рекомендації.
наявність такої стратегії відповідає міжнарод-
ним вимогам до вишів, що надають якісну осві-
ту на європейському просторі.

І першим результатом стало отримання
«Свідоцтва про реалізацію політики
Європейських стандартів якості», яке підтверд-
жує, що Сумський національний аграрний уні-
верситет запровадив у своїй політиці забезпе-
чення якості «Стандарти і Рекомендації щодо
забезпечення якості в європейському просторі
вищої освіти». Його Ян Бєсєда в урочистій
обстановці вручив ректору СнаУ володимиру
ладиці, зазначивши, що це – потужний інстру-
мент підтримки і розвитку співпраці з європей-
ськими партнерами, а також ще один вагомий
аргумент для партнерів університету зі сфери
бізнесу. «Ми будемо раді продовженню нашо-
го співробітництва, у тому числі й в інших про-
ектах», – запевнив пан Бєсєда.

Зі свого боку ректор переконаний, що
участь у проекті дозволить Сумському націо-
нальному аграрному університету значно
покращити показники якості освіти, даючи
шанс стати дійсно одними з найкращих вишів
України. «Ми прагнемо того, щоб стати універ-
ситетом, де студентам надаються сучасні знан-
ня, які потім справедливо оцінюються», – підт-
вердив володимир Іванович.

Та наша співпраця на цьому не закінчу-
ється: незабаром, а саме 4-5 та 24-25 жовтня
чеські колеги проведуть  низку лекцій та семі-
нарів на обрані тематики у сфері розвитку сіль-
ського господарства для факультетів економіки
і менеджменту та інженерно-технологічного, а
також семінар для студентів та викладачів з
обміну досвідом отримання грантів та роботи з
європейськими проектами. «Ми запросили
чеських партнерів до участі у Міжнародній кон-
ференції ім. П.василенка, що відбудеться на
базі СнаУ у жовтні цього року. Також у жовтні
для аспірантів та викладачів СнаУ буде прове-
дено одноденний тренінг з написання проектів.
Запрошуємо вас відвідати цей корисний захід»,
– зазначила координатор проекту Оксана
Замора�

Європейські стандарти якості освіти
актуально
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У рамках реалізації договору про
співпрацю між СнаУ та голландською
компанією Diamond FMS в Україні з
29 серпня по 13 вересня на базі уні-
верситету проходив тренінг-курс для
викладачів факультету економіки і
менеджменту.

21 викладач був задіяний у
навчанні з використання програмно-
го продукту Diamond FMS. За слова-
ми директора компанії анастасії
Ружиної, яка проводила тренінг-курс,
подальше впровадження програмно-
го продукту Diamond FMS в освітній
процес СнаУ в майбутньому допомо-
же студентам стати ефективними,
конкурентоспроможними та відпові-
дальними співробітниками.

«Diamond FMS – це унікальне
програмне забезпечення, розробле-
не спеціально для ефективного та
комфортного управління фінансами
підприємства чи проекту. Програма
містить унікальні інструменти для
планування, прогнозування, аналізу,
формування фінансових звітів та ще
багато інших корисних функцій.

відповідно до програми, навчан-
ня тривало з 29 серпня по 13 верес-
ня у два етапи, надалі слухачі курсу

пройдуть відбір, і сім найбільш підго-
товлених будуть представляти СнаУ
на першому міжнародному семінарі
"Diamond Academy", якій відбудеться
в національному університеті
«львівська політехніка». 

Укладений договір про співпрацю
в рамках «Міжнародної програми
партнерства і ділової співпраці» доз-
волить підвищити рівень компетент-
ності викладачів у підготовці спеціа-
лістів фінансово-економічної діяльно-
сті згідно з європейськими стандар-
тами. 

Серед основних напрямів співро-
бітництва можна зазначити зокрема
створення комплексу заходів для
вдосконалення професійної підготов-
ки педагогічних і науково-педагогіч-
них працівників для підвищення нау-
ково-теоретичного і методичного рів-
нів викладання навчальних дисциплін
та результативності їх педагогічної,
наукової і науково-методичної робо-
ти за освітньо-науковою програмою,
узгодженою з вищим навчальним
закладом шляхом поглиблення і роз-
ширення їх професійних знань, умінь
і навичок, набуття досвіду на основі
спільних проектів у межах економіч-

них спеціальностей.
навчання сприятиме
підвищенню рівня еко-
номічних та управлінсь-
ких компетентностей
студентів через засто-
сування інноваційних
технологій шляхом
включення до навчаль-
ного процесу практич-
них занять, які прово-
дяться з використанням
програмного забезпе-
чення Diamond FMS,
наданого «Diamond
FMS B.V.»

І ось 19 вересня
2016 року відбулося
вручення учасникам
програми сертифікатів
рівня «а». Як зазначає
анастасія Ружина, цей
документ дає право
його власнику викори-

стовувати програму Diamond FMS в
освітніх програмах не тільки
Сумського національного аграрного
університету, а й університетів-парт-
нерів – націо наль ного університету
«львівська політехні-
ка», Київського на -
ціонального еконо-
мічного університету
та Українсько-аме -
риканського віс   кон -
 сінського міжнарод-
ного університету в
Україні. вручив сер-
тифікати учасникам
тренінгу нард
елсмен, власник хол-
дингу «елсмен Груп».

«Сумському на -
ціональному аграр-
ному університету
дуже пощастило з
ректором, – переко-
наний пан елсмен, –
адже це енергійна
людина, яка своїм
ентузіазмом та праг -
 ненням до як -
найкращого резуль-
тату надихає оточую-

чих. Україна є однією з найпотужні-
ших аграрних країн світу з до кінця
не розкритим потенціалом, крім того,
українські студенти можуть стати
одними з найкращих, але для цього
потрібно багато працювати, опанову-
вати нові знання та технології. І
помічником у цьому й покликана
стати програма Diamond. Якщо вам
не зрозуміла якась дія програми, це
означає тільки те, що ви маєте якусь
прогалину у знаннях, і треба терміно-
во її усунути».

«Світ змінюється, разом з ним
змінюється й ситуація у світовій еко-
номіці, – зазначив ректор Сумського
наУ володимир ладика. – Ще 10-15
років тому ми й уявити собі не могли,
які виклики постануть перед нами
сьогодні, і яку важливу роль відігра-
ватиме в економіці нашої країни
саме аграрний сектор. Статистика
свідчить, що переважну більшість
працівників середніх і малих компа-
ній в Україні становлять якраз
випускники аграрних вищих навчаль-
них закладів. І на нас сьогодні покла-
дається дуже відповідальне завдан-
ня: зробити так, щоб і в економіста, і

у ветлікаря, і в агронома було сфор-
моване ідентичне бачення й розумін-
ня економічних процесів, бо саме це
є запорукою успішної діяльності під-
приємства. Тож у реалізації цього
завдання нам допоможе участь у
проекті Diamond FMS.»

Щиро подякувала учасникам про-
екту і анастасія Ружина, окремо від-
значивши факт, коли, за її словами,
був здійснений справжній прорив у
навчанні: сталося це 12 вересня, під
час проведення бізнес-гри. Учас -
ники, розподілені на дві команди,
змогли продемонструвати реальну
взаємодію, як, власне, й має відбува-
тися у командній роботі.

У подальшому планується роз-
робка та реалізація інших спільних
заходів щодо популяризації консал-
тингової діяльності, спрямованих на
більш повне і всебічне виконання
предмету договору, як то семінари,
семінари-практикуми, семінари-
наради, семінари-тренінги, тренінги,
вебінари, «круглі столи», написання
спільних статей тощо�

Викладачі СНАУ опанували Diamond FMS
інновації у навчальному процесі

Олена МОвчан

Олена МОвчан
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Стажування у Німеччині:
враження учасника

міжнародні проекти

«літня школа проходила на базі юридично-
го факультету на кафедрі цивільного, європей-
ського та транснаціонального економічного
права у приміщенні професорської бібліотеки
«Juridicum». Програма її передбачала різні
тематичні направлення.

Пленарне засідання розпочалося під голову-
ванням професора Дірка ханшеля, де ключови-
ми спікерами були представники університетів з
Швейцарії, Італії, німеччини та компанії ваSF.
Другий день був присвячений проблемам аграр-
ного механізму сталого розвитку та проводився
на базі ІаМО. Третій день був присвячений
питанням продовольчої безпеки та міжнародно-
го господарського права і проходив під голову-
ванням завідувача кафедри цивільного, євро-
пейського та міжнародного економічного права,
в.о. директора інституту економічного права,
директора дослідницького центру транснаціо-

нального економічного
права, професора X. Тітье.

Однією з ключових тем
були питання, присвячені
правам людини та сталій
продовольчій безпеці.
Цікавими були виступи
професорів з МLU, FIAN
International, а також
випускників DAAD з Біло -
русі, Монголії, СIа, ве -
лико брита нії, Кенії та
Банг ладеш.

Тематичним нап   рямом
зак люч ної частини літньої
школи стало вивчення кей-
сів: можливості, виклики та
результати сталого розвит-
ку продовольчої     безпеки
на     практиці.     Основ ни -
ми     доповідачами     та
мо де раторами були про-
фесор Ф.Бліс (університет
Гамбурга / Bliss & Geasing

Consulting) та др. М.Бікель (GIZ Bangkok).
Мною була зроблена доповідь за темою:

«Продовольча безпека України: яка роль хол-
дингів?» Серед інших доповідачів можна відмі-
тити доповіді професора Маліка з Міністерства
сільського господарства республіки Індія та
випускника DAAD з ефіопії е. адго.

логічним підсумком проведеної літньої
школи було вручення сертифікатів про участь.

хотілось, би зазначити, що мене і емілі
Сайпіорскі (СШа), яка доповідала про продо-
вольчу безпеку і роль трансатлантичного торгі-
вельного та інвестиційного партнерства, а
також пов'язані з цим питання права регулю-
вання та гармонізації, було обрано для взяття
інтерв'ю прес-службою університету Мартін-
лютер університету Галле-віттенберга, з яким
можна ознайомитись за посиланням
(http://magazin.uni-halle.de/20018/)»�

Нанотехнології 
на службі в аграріїв

семінар

Застосування мікродобрив у сільськогоспо-
дарському виробництві України зараз стає
вагомим прийомом серед заходів з підвищення
врожайності сільськогосподарських культур.

Роль мікроелементів у рослині багатогран-
на. вони активізують діяльність багатьох фер-
ментів, підвищують енергію схожості насіння,
зменшують захворюваність рослин бактеріаль-
ними та грибковими хворобами (гниль сердеч-
ка буряків, сіра плямистість злаків, розеточна
хвороба плодових і т. ін.). Крім того, мікроеле-
менти прискорюють розвиток сільськогоспо-
дарських культур, їхнє визрівання, підвищують
стійкість рослин до нестачі вологи та низьких
температур і засвоєння азоту, фосфору й калію
з ґрунту.

Тож саме цій темі був присвячений семінар,
що відбувся 15 вересня 2016 року в Сумському
національному аграрному університеті під егі-
дою Сумської обласної державної адміністра-
ції, Департаменту агропромислового розвитку
Сумської ОДа та за сприяння Українського
державного науково-дослідного інституту нано-
біотехнологій та ресурсозбереження, інституту
біоорганічної хімії та нафтохімії нан України та
СаП «Родючість, ТОв».

Учасниками семінару стали фахівці вищеза-
значених установ, викладачі та студенти
факультету агротехнологій та природокористу-
вання СнаУ. Із зацікавленістю присутні слухали

доповідь  президента
Українського ДнДІ
нанотехнологій ре -
сур со збереження во -
ло ди мира линника
про основні напрямки
досліджень цієї нау-
кової установи.
Серед розробок нау-
ковців інституту –
препарати для галузі
рослинництва, тва-
ринництва, а також
біологічно активні
добавки з мікроеле-
ментами для людей.

Говорячи про
ефективність спів-
праці агровиробницт-
ва з Інститутом нано-
технологій та ресур-
созбереження, ди -
рек тор СаП «Родю -

чість, ТОв» Юрій Гедерим розповів про те, яких
результатів досягнуто на закладених дослідних
ділянках озимого ячменю та озимої пшениці
площею 180 га, зокрема це зниження собівар-
тості та підвищення врожайності культур.

Доповідь директора ТОв «наноматеріали і
нанотехнології» володимира Каплуненка була
присвячена особливостям синтезу та викори-
стання мікроелементних комплексів, отриманих
за допомогою нанотехнологій. 

Ольга Капітанська, керівник відділу рослин-
ництва та агрохімії ТОв «науково-виробнича
компанії «аватар», розповіла про інноваційні
мікроелементні комплекси «аватар» для захи-
сту та підвищення продуктивності основних
сільськогосподарських культур. «Препарати
«аватар 2» Protect – ефективні, екологічно без-
печні, нетоксичні, мають широкий спектр фун-
гіцидної дії», – запевнила Ольга Сергіївна. Про
результати практичного застосування мікро-
добрив «аватар» на посівах озимих культур в
умовах Сумської області говорив і головний
агроном СаП «Родючість, ТОв» віктор
Шевченко.

Завершився семінар доповіддю завідувача
відділу хімічного регулювання стресостійкості
рослин Інституту біоорганічної хімії та нафтохі-
мії нан України Ольги Давидової та підведен-
ням підсумків�

Реформи в дії
сільські території

на Сумщині активно проходять процеси
децентралізації та адміністративно-територі-
альної реформи. Якщо на початок поточного
року була створена лише одна об’єднана тери-
торіальна громада, то на середину вересня їх
кількість досягла п’ятнадцяти. Як наслідок,
Сумщина з останніх місць з активності прове-
дення реформ в регіонах перемістилася у
першу п’ятірку.

Запровадження реформаційних підходів
знаходить підтримку на державному та регіо-
нальному рівні. Так, з державного бюджету
новостворені громади отримують цільові кошти
на розвиток, мають можливість залучення кош-
тів через фінансування Державним фондом
регіонального розвитку. До того ж з обласного
бюджету для підтримки таких громад передба-
чається виділити значні суми коштів. Загалом
це мільйони гривень, які будуть спрямовані на
інфраструктурний розвиток міст та сіл
Сумщини.

Проблеми та перспективи децентралізації
на Сумщині нещодавно розглядалися на круг-
лому столі, організованому регіональним офі-
сом реформ. на цьому заході зібралися очіль-

ники області, нау-
ковці, керівники рай-
онів та місцевих гро-
мад для того, щоб
підсумувати зробле-
не та визначитися з
подальшим розвит-
ком Сумщини. У
засіданні круглого
столу взяв участь
ректор Сумського
національного агра -
р ного університету
володимир ладика.
У своїй промові
володимир Іва нович
зазначив, що про-
блеми з демографі-
єю, обезлюдненням
територій, міграцією
населення у великі
міста існують не
тільки в Україні, а й у

Європі. через реформи, які відбуваються нара-
зі в Україні, проходили також і європейські
країни, тож їх досвід враховується місцевими
громадами в Україні та Сумській області.  

Університет бере активну участь у процесах
реформування. на виконання угод співробіт-
ництва з лебединським, Роменським,
недригайлівським та Сумським районами ство-
рені фокус-групи за економічним та технологіч-
ним напрямами, здійснюється юридичне
супроводження. наразі проводиться анкетуван-
ня сільських селищних рад цих районів, з тим,
щоб можна було, враховуючи особливості міс-
цевості у ресурсному забезпеченні, історико-
культурних та природних цінностях розробляти
стратегії розвитку територій та окремі еконо-
мічні і соціальні проекти. Окрім того, що універ-
ситет самостійно співпрацює з місцевими гро-
мадами, він також здійснює підготовку відпо-
відних фахівців. Так, з цього року запровадже-
но магістерський курс «Регіональний менедж-
мент», збираються заявки від районних дер-
жавних адміністрацій на підготовку таких фахів-
ців�

З 12 по 16 вересня 2016 року доцент кафедри землевпорядкування та када-
стру юридичного факультету Андрій Михайлов взяв участь у роботі літньої
школи стипендіатів DAAD  «Правові та економічні виклики для сталого роз-
витку продовольчої безпеки у 21 сторіччі», яку організували Мартін-Лютер
університет Галле-Віттенберг (MLU) спільно з Лейбніц Інститутом аграрного
розвитку транзитивних економік (IAMO). І сьогодні Андрій Миколайович
ділиться своїми враженнями від перебування у Німеччині на сторінках нашої
газети.

Стажування 
викладача СНАУ в США

Підвищення професійної майстерності
викладачів, вивчення закордонного досвіду
викладання у вищій школі, поглиблення
практичних навичок є одним з пріоритетних
напрямків розвитку нашого університету.

Саме тому стажування викладачів за
кордоном, зокрема за програмою Faculty
Exchange Program, вже стало традиційним
для СнаУ. Так, у 2006 році доцент кафедри
менеджменту ЗеД та євроінтеграції андрій
Михайлов підвищував свою професійну
майстерність в Університеті штату
небраска (Nebraska State University). У 2012
році доцент кафедри логістики і виробничо-
го менеджменту володимир Єфанов прохо-
див стажування в Університеті штату
Колорадо (Colorado State University). У 2013
році старший викладач кафедри економіки
Інна Мазій проходила стажування в
Університеті штату Огайо (The Ohio State
University). У 2015 році доцент кафедри
економіки наталія Маслак взяла участь у
стажуванні в рамках «Програми обміну
педагогічним досвідом» (Faculty Exchange
Program (FEP) Міністерства сільського гос-
подарства СШа (The United States
Department of Agriculture).

У продовження цієї співпраці з  кінця липня
2016 року шість викладачів аграрних вищих
навчальних закладів України, серед яких і
доцент кафедри економіки Сумського націо-
нального аграрного університету Світлана
лукаш, розпочали п’ятимісячне стажування, що
фінансується Міністерством сільського госпо-
дарства СШа, в рамках програми академічного
обміну в Університеті штату Огайо на факульте-
ті харчової промисловості, сільського госпо-
дарства та наук про навколишнє середовище.

науковці працюють з доктором аланом
лайнсом та доктором Стенлі Томпсоном спіль-
но з Управлінням міжнародних програм в галузі
сільського господарства з метою підвищення
якості навчання економіці сільського госпо-
дарства у вітчизняних навчальних закладах та
розуміння особливостей сільськогосподарсь-
ких і продовольчих систем СШа.

Стажування включає візити на невеликі
ферми, сільськогосподарські товарні організа-

ції, підприємства харчової промисловості, сіль-
ськогосподарські виставки, що є партнерами
Університету штату Огайо та співпрацюють з
метою створення безпечного продовольчого
постачання та стійкої системи сільськогоспо-
дарського сектора в штаті Огайо.

Програма обміну викладачами (FEP) була
започаткована у 1994 році. Сутність програми
полягає в організації стажування для виклада-
чів вищих навчальних закладів нашої країни в
університетах СШа для вивчення інноваційних
технологій, обміну досвідом у викладанні сіль-
ськогосподарської економіки, маркетингу,
фінансів, бухгалтерського обліку, оподаткуван-
ня та агробізнесу в умовах ринкової економіки.
Метою програми є сприяння розвитку раціо-
нальної сільськогосподарської політики, ефек-
тивного та конкурентоспроможного сільсько-
господарського маркетингу і бізнес-систем.

Крім іншого, великим плюсом є те, що
учасники програми удосконалюють знання та
навички викладання англійською мовою�

Олена МОвчан

ОлеКСанДР МаСлаК

анДРІЙ МихаЙлОв

СвІТлана лУКаШ
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Побачив світ новий навчальний посібник
книгарня

У київському видавництві «Кондор»
надруковано черговий навчальний посіб-
ник доктора філософських наук, професо-
ра в.М. вандишева «Трансформація сві-
тогляду в добу відродження і Реформації
(з автентичними текстами праць Юрія
Дрогобича в українському перекладі)»
(2016, 387 с.).

навчальний посібник професора
валентина Миколайовича вандишева,
який, на моє переконання, швидше є
монографічним дослідженням, поклика-
ний розширити звичне уявлення про добу
Європейського відродження і Реформації,
яке сформувалося у вітчизняній навчаль-
ній літературі. Показуючи закономірний
характер історичного поступу, автор поси-
лається на певну повторюваність в історії
переламних періодів, до яких слід відне-
сти європейські відродження і
Реформацію. Фундаментальні ідеї і цінно-
сті відродження постають в образах життя
і діяльності яскравих особистостей тієї
доби, серед яких Г. Плетон, Марсіліо
Фічіно, П. Помпонацці, Піко делла
Мірандола і Ю. Дрогобич. Праці цих мис-
лителів серйозно вплинули на розвиток
європейської культури і науки. Духовно-
культурна ситуація на Русі XIV–XVІ ст.
мала свої особливості, на чому акценто-
вано увагу. Тут важливу роль у повсякден-
ному житті відігравали численні «Палеї»,
«Зодії», «Трепетники», «Бронтоскопії»,
«Колядники», «Зелейники» тощо. 

автор зазначає, що і досі наше знання
вітчизняного філософсько-релігійного
життя хV–хVII сторіч, яке входило у ткани-
ну його природничо-наукових і релігійно-
містичних творів, страждає істотною
обмеженістю. Так, розмови про народну
мудрість, про спостережливість наших
предків над природними явищами, зазви-
чай приймають з повною довірою. При

цьому забувають, що в середні сторіччя
на Русі в ходу була маса наукової літера-
тури, яка має своє коріння з епохи
Гіппарха і Птоломея. в історії народних
забобонів важливу роль відіграли твори
природничі й апокрифічні. Інші твори, що
склалися в освіченому середовищі, пізні-
ше перейшли в розряд науки для загалу.
Ці книги ретельно читали, переписували,
запам'ятовували і передавали іншим, а
нині їх зміст розглядають як народні віру-
вання або як досвід багатовікових спосте-
режень. 

Європейська духовність і наука доби
Реформації розглянуті в навчальному
посібнику професора в.М. вандишева
крізь призму нового світогляду, значний
внесок у формування якого зробив
Миколай Коперник. Розглянуто особливо-
сті ідеологічного і світоглядного підґрунтя
реформаційних трансформацій, які приве-
ли до виникнення лютеранства, а також
роль у цьому Філіппа Меланхтона. Серед
вітчизняних мислителів тієї доби, які впли-
нули на подальший розвиток науки і куль-
тури в Україні, постають Кирило
Транквілліон, василь (Костянтин)
Острозький, Касіян Сакович. Особливу
увагу приділено особистості Петра
Могили і його реформаторській діяльності
у вітчизняному релігійному і освітньому
просторі.

важливою складовою посібника є
праці Юрія Дрогобича (1448-1494), які
подано в оригіналі, латинською та укра-
їнською мовами. З цих праць, зміст яких
відображає важливі моменти духовного і
морально-естетичного світобачення того-
часного європейства, можна зрозуміти,
що хвилювало і надавало наснаги людям
тієї доби. 

автор навчального посібника всупереч
тим тенденціям, які ми часто зустрінемо в

сучасній науковій літературі, хочу повер-
нути читача в не таке вже й далеке мину-
ле, коли цінність людини поставала в усій
її повноті, тобто в добу панування гумані-
стичних цінностей. Тому він акцентує
увагу на тому, яким уявлялося життя в
очах людей хV-хVІ ст., у якому світлі вони
бачили все оточуюче, усі значні і незначні
речі: житло, їжу, щоденну працю, буденні
й святкові події, утіхи, нещасні випадки,
здоров’я, життя і смерть. Для тих людей
Сонце і Місяць на своїх невідворотних
шляхах прокладали постійні лінії, ткали
основу, а інші планети визначали законо-
мірне і випадкове. Усі ж разом вони сота-
ли нитки долі окремих людей і земного
життя взагалі, а тому від них залежало
все. Оскільки ж розташування світил і пла-
нет ніколи не повторюється в довершений

спосіб, то не існує нічого абсолютно
тотожного в земному світі. автор переко-
наний, що найкраще про це могли розпо-
вісти лише спостережливі учасники того-
часного життя: учені, філософи, священи-
ки, лікарі і навіть пересічні люди. на сто-
рінках книги читач зможе ознайомитися з
думками та ідеями визначних мислителів
тієї доби.

Цілком згодна з професором в.М.
вандишевим, що цей його навчальний
посібник стане в нагоді студентам як соці-
ально-гуманітарних, так і філологічних
спеціальностей університетів. Ознайом -
лення з текстами Юрія Дрогобича може
надихнути на подальше і глибше вивчення
культури відродження і спонукати до гли-
боких професійних занять у сфері пере-
кладу�

Олена МОвчан, анна лОГвин

Бібліотека: вічний храм людської мудрості
30 вересня – Всеукраїнський день бібліотек

Книги — морська глибина:
Хто в них пірне аж до дна,

Той, хоч і труду мав досить,
Дивнії перли виносить.

(Іван Франко)

на сьогоднішній день в Україні функ-
ціонують близько 40 тисяч великих і малих
бібліотек. І серед цього величезного зага-
лу достойне місце посідає й наукова біб-

ліотека Сумського
нац і о нал ьно го
аграр ного універ-
ситету. Бібліотека
СнаУ є закритою,
нею користуються
тільки студенти,
викладачі та спів-
робітники нашого
навчального зак -
ладу. При цьому

бібліотека СнаУ має автоматизовану кни-
говидачу, а це означає, що кожен може

замовити потрібне видання в режимі
«online». Для цього на сайті бібліотеки не -

обхід но пройти авторизацію,
де логін – прізвище користува-
ча, а пароль – номер його
читацького квитка. 

форми бібліотечного обслу-
говування користувачів
• абонементи (науковий,

учбовий, спеціалізовані на
факультетах: ветеринарної
медицини, інженерно-техноло-
гічному); 

• читальні зали (читальна
зала №1 та зала періодики - у
головному корпусі, читальні
зали у гуртожитках №2, №3); 

• інформаційно-бібліогра-
фічний відділ; 

• міжбібліотечний абоне-
мент (МБа); 

• кафедральні бібліотеки. 
Більш детальну інформацію

знаходьте на сторінці бібліоте-
ки library.sau.sumy.ua на офі-
ційному сайті СнаУ.
Запевняємо: знайдете багато
нового для себе й цікавого!�

Якщо пам’ятаєте культовий фільм «Москва сльозам не
вірить», то є там момент, коли один  з героїв безапеляційно
стверджував, що тепер, коли з’явилося теле-
бачення, нічого не буде – ні кіно, ні театру,
ні книг, ні газет – одне суцільне телебачен-
ня. У цьому місці дуже проситься іронічний
смайлик, адже ми, люди 21-го сторіччя,
ходимо і в кіно, і в театри, і газети з книга-
ми теж читаємо. Такі ж думки подекуди
доводиться чути й щодо бібліотек: мовляв, з
активним входженням у наше життя Інтернету біб-
ліотеки вимруть через свою незатребуваність.
Навіщо напружуватися, кудись йти, якщо можна просто
погуглити – і за секунду вся інформація у вас є. Так-то воно так, але
до певної міри… Жоден Google-перекладач не замінить хорошого професій-
ного словника, – це вам будь-який філолог підтвердить. При виконанні наукової
роботи, якщо, звісно, претендуєш на високу оцінку та
визнання у професійному світі, треба використовувати
вузькопрофесійну літературу, яка не завжди знаходиться
за першим запитом в Інтернеті. Та й є ще досі серед нас
безліч людей, для яких хороша книга в руках, шелест її
сторінок – найкращий релакс і задоволення.
Тож, якщо хочеш бути (або хоча б виглядати) культурною
й освіченою людиною, краще не озвучуй вголос думку, що
бібліотека – це щось застаріле й непотрібне. Тим більше,
що сучасна бібліотека – це не тільки полиці з книжками.
Це інноваційний центр з надзвичайно широким спектром
послуг, у тому числі й тих, що надаються за допомогою
мережі Інтернет.

БІБЛІОТЕКА СНАУ В ЦИфРАх

Щорічно послугами бібліотеки користується 22490 читачів•
Бібліотека СнаУ налічує 315000 видань•
Книговидача бібліотеки становить 671000 документів на рік•
Протягом року бібліотека проводить більше ніж 140 книжкових•

виставок та близько 100 інших заходів
наукова література становить 25% фонду бібліотеки, художня –•

15%, а навчальна посідає найвищу позицію, займаючи 65%
фонду.

Олена  ПеРелОМОва,  
доктор філологічних наук, професор

Директор наукової бібліотеки СНАУ 
ГАЛИНА КОМЛИКОВА:
«Сьогодні наша бібліотека – це сучасна

науково-інформаційна установа, культурно-
освітній та методичний центр з розгалуже-
ною мережею абонементів і читальних
залів. невід’ємною складовою сучасної біб-
ліотеки є можливість обслуговувати відда-
лених користувачів, для яких ми пропонує-
мо віртуальні виставки, віртуальну довідкову
службу, електронну доставку документів. У
користувачів є можливість здійснювати пошук
необхідних видань за розподіленим електрон-
ним каталогом, де представлені електронні ката-
логи нашої бібліотеки й усіх коледжів СнаУ та органі-
зований авторизований доступ до повнотекстових баз «електронна бібліоте-
ка», «Фонд електронних документів». До ваших послуг також різноманітна
тематика сторінок сайту: інформація про нові надходження видань до бібліо-
теки за останній квартал, план на поточний місяць та інформація про вже
проведені культурно-просвітницькі заходи, літературна сторінка, інша цікава
інформація. Маємо надію, що знайомство з бібліотекою, її ресурсами і послу-
гами буде для вас приємним і корисним. Заходьте, читайте, вивчайте, кори-
стуйтесь нашими ресурсами. Будемо раді вашій участі у наших заходах з
популяризації книг. Ми завжди вам раді!»

library.sau.sumy.ua

visnyk_07_2016_visnyk#3.qxd  21.10.2016  15:23  Page 5



6 ВІСНИК СУМСЬКОГО НАЦІОНАЛЬНОГО АГРАРНОГО УНІВЕРСИТЕТУ №7 (257)              №7 (257)              жовтеньжовтень 2016 2016 рр..

Скоро вибори
студентське життя

ДАР`Я КРИВУЛЯ –
кандидат на посаду
студентського рек-
тора Сумського
НАУ 

Два роки у
школі, три у ліцеї
була головою
шкільної та ліцей-
ської ради, наразі
студентський декан
факультету ветеринарної
медицини, 3 роки працює у студентському
самоврядуванні СнаУ. 

За мету перед собою ставить активізувати
студентське життя, дотримуватися старих і
впроваджувати нові традиції та свята. З ураху-
ванням практики попередніх років сформувала
системне бачення того, як крок за кроком
побудувати оптимальну модель студентського
самоврядування, визначаючи пріоритетом май-
бутньої роботи наближення ОСС до пересічних
студентів та збільшення їх впливу на його функ-
ціонування. Поставлених цілей Даша планує
досягти завдяки своїй команді:

КСЕНІЯ ГРИНЬКО – перший заступник,
заступник з культурно-масової
роботи

15-річний досвід хорео-
графічної та акторської май-
стерності. Такі проекти, як
вечірки «агро 2016», Кияниця
– «Open Camp»,  літературно-
акустичні вечори, «Media
school» зроблять студентське
життя більш насиченим.

ЛюДМИЛА ЖУРБА – заступник
з наукової роботи 

відмінниця навчання, лау-
реат та переможець багатьох
студентських наукових кон-
ференцій, проектів. Планує
удосконалити наукове життя
студентства, створивши базу
моніторингу університетських,
міських, всеукраїнських наукових конкурсів.

ЄЛИЗАВЕТА ЗАБАРА – заступник із
зовнішньої політики  

член об’єднаної ради
аграрних внЗ України.
Співпраця та обговорення
нових проектів з внЗ, ГО
міста та країни надасть вели-
ку можливість, проект «Без
меж» дозволить побачити інші
внЗ із середини.

ВІКТОРІЯ фІЛЬКО –
заступник із соціально-
побутової роботи 

член студентського
профкому. За два роки робо-
ти, перевірок гуртожитків,
соціального та побутового
положення студентів, дійшла вис-
новку, що створення центру «Скажи нам, ми
поруч», реалізація проекту «Я+моя зарплата»
значно поліпшить становище студентів у
СнаУ.

ВЛАДИСЛАВ БОНДАРЕНКО – 
заступник зі спортивної роботи 

КМС з кікбоксингу.
Спортивні секції треба
модернізовувати та оновлю-
вати матеріальну базу.
Завдяки проекту «Подвійна
сила» студент зможе розкрити
свій потенціал та випробувати
свої можливості.

ВІКТОРІЯ АЛІЄВА –
заступник з волонтерсько-
благодійного відділу

активний діяч студент-
ського дозвілля університету.
«Такі дати, як 1 грудня, День
донорства та інші акції не зали-
шать осторонь наших студентів, це
важко, але студент повинен знати», – впевне-
на вікторія.

ВІКТОРІЯ ЗАДОРОЖНА – заступник з
профорієнтаційної та інформаційної
роботи 

член студентського само-
врядування. літе ра турне
минуле та інноваційні можли-
вості сьогодення дають вели-
кий потенціал для створення
3-D туру – «СнаУ найкращий»,
медіа-журналу «Створи сам свій
день» та безлічі інших для виходу нашого уні-
верситету на більш високий рівень.

Тож як буде розвиватися наш уні-
верситет, якими будуть твої студент-
ські роки, вирішувати саме тобі! 

19.10.2016! Не пропусти!

Сьогодні вже, напевно, не знайдеш в Україні вищого навчального закладу, в якому не діяло б студентське самоврядування. Але чи всі знають, що це таке? Студентське самоврядування
— це форма управління, за якої студенти на рівні академічної групи, факультету, гуртожитку, курсу, спеціальності, студентського містечка, іншого структурного підрозділу ВНЗ мають право
самостійно вирішувати питання внутрішнього управління. Взагалі це такий собі своєрідний лакмусовий папірець для визначення того, чи є студенти саме цього конкретного вишу спожи-
вачами, чи активними учасниками суспільного життя. 

Студентське самоврядування у Сумському національному аграрному університеті має вже доволі давню історію і свої традиції. Але, що не може не радувати, воно знаходиться у пер-
манентному процесі розвитку та самовдосконалення. Незабаром, а саме 19 жовтня 2016 року, перед студентством СНАУ постане відповідальна місія – вибори студентського ректора.
Участь у виборах зможуть взяти всі студенти денної форми навчання. З документом, що засвідчує їх особу, вони мають з’явитися на виборчу дільницю, де отримають бюлетень для таєм-
ного голосування. Все буде максимально демократично, прозоро й відкрито, запевняють організатори.

До участі у виборах зареєструвалися два кандидати, а точніше – кандидатки, адже обидва претенденти на найвищу студентську посаду – чарівні дівчата. Це студентка 5 курсу факуль-
тету ветеринарної медицини Дар’я Кривуля та студентка 1 курсу (CТ) факультету харчових технологій Катерина Сухоставець.

Тож сьогодні на сторінках нашого «Вісника» вони презентують свої команди та програми дій на посаді студректора у разі свого обрання. Читайте, порівнюйте, думайте та зробіть 19
жовтня правильний вибір!

А щоб остаточно бути впевненими у правильності вибору, не полінуйтеся і прийдіть на дебати, які відбудуться 11 жовтня 2016 року у Молодіжно-розважальному центрі СНАУ. Кожна
з претенденток на посаду ректора презентуватиме свою команду та програму дій, після чого ви можете поставити свої запитання та отримати вичерпні відповіді.

Студенте, не будь байдужим, бери активну участь у житті свого університету! Пам’ятай, що саме від тебе залежить те, наскільки активним і цікавим буде твоє студентське життя.

Оптимізація навчального процесу – створення бази переліку нау-•
кових конкурсів, конференцій, олімпіад
Проект «Мy best group»•
Співпраця та обговорення нових проектів з ГО міста, країни•
Проект «Без меж»•
Проект «Я+моя зарплата» •
Створення центру «Скажи нам, ми поруч» •
Вечірки «Агро 2016» •
Кияниця – «Open Camp» •
Медіа-журнал «Створи сам свій день»•
Ярмарок « Подаруй Світло» •
Літературно акустичний вечір •
«Media school» •
3-D тур – «СНАУ найкращий» •
Підтримка і заохочення студентів до здорового способу життя,•
впровадження та удосконалення секцій та збірних
Вирішення побутових питань у гуртожитках.•

Дар’я Кривуля та її команда

План роботи 
команди Дар’ї Кривулі

Захист прав студентів•
- Створення «Скриньки довіри»,

через яку студенти зможуть анонім-
но інформувати студентське само-
врядування про проблеми та зада-
вати питання адміністрації з приводу
навчання та проживання.

- внесення пропозиції до змін
внутрішнього розпорядку та благо-
устрою гуртожитків.
Інформаційний напрям•

- відновимо активну роботу в
соціальних мережах (вконтакте,
Instagram, Facebook).

- Зніматимемо рекламні ролики
до кожного заходу.
Профорієнтаційний напрям•

- Удосконалимо формат Дня від-
критих дверей, адже важливо рекла-
мувати університет очима студентів.

- Тісна співпраця з коледжами,
проведення спільних заходів для
розбудови спільної праці.
Зовнішні зв’язки•

- Підтримка та участь у міських та
обласних заходах («Битва універси-
тетів»; «адаптація першокурсників»;
«від вУЗу до вУЗу»;
«Студреспубліка»).

- Співпраця з громадськими
організаціями.

- Обмін досвідом зі студентським
самоврядуванням університетів
нашої країни.
Волонтерська діяльність•

- Співпраця з «Доброю волею»:

проведення заходів по збору коштів
для аТО (благодійний аукціон «Hand
made від студентів»; аукціон поба-
чень; збори макулатури).
Спорт•

- Змагання між факультетами,
викладачами та студентами, спор-
тивні квести, турніри по пейнтболу. 
Культурно-масова діяльність•
«Ми зробимо Ваше життя
яскравішим!»

- Студентські колядки.
- «Мафія», «Квартирник».
- Конкурс «Студентські весілля»

до дня Св. валентина.
- Футквести.
- Конспект-кросинг  (група в

соціальних мережах для обміну
навчальними матеріалами (шпаргал-
ками, курсовими, конспектами).

- Організуємо Кіноклуб з пере-
глядами фільмів як в гуртожитках і
університеті, так і на свіжому повітрі.

- Дискотеки на пляжі з обсипан-
ням сухими фарбами.

- Проведення «Дня Європи».
- Ярмарки на свята.
- «Караоке між корпусами».
- Туристичні поїздки.
- Дискотеки.

Наукова робота •
- Ми зробимо науку одним із

пріоритетних напрямів розвитку сту-
дентства за допомогою конферен-
цій, круглих столів, проведення гри
«Брейн-ринг», тренінгів.

План роботи 
команди Катерини Сухоставець

КАТЕРИНА 
СУхОСТАВЕЦЬ –
кандидат на поса-
ду студентського
ректора
Сумського НАУ

За період
навчання в
Сумському коледжі
харчової промисло-
вості активно займа-
лась студенським само-
врядуванням. У 2014-2015
рр. обіймала пост голови студентського само-
врядування СКхП нУхТ. Має сертифікати про
проходження тренінгів: «лідерство. Командо -
утворення», «Органи студентського самовряду-
вання: права та обов’язки», «Комунікація.
Публічний виступ», "написання проектів.
Проектний менеджмент". Має власні написані
тренінги на теми: " Командоутворення" та " Як
написати власний проект". 

ОЛЕКСАНДРА РУБІН – 
науковий відділ

Безпосередньо бере
активну участь у написанні
наукових проектів у сфері еко-
логії. Бере участь  у всеукра-
їнських та міжнародних наукових
конференціях.

ДМИТРО КОМАРЕВЦЕВ –
відділ з соціально-побутових
питань 

активіст інженерно-техно-
логічного факультету Сумсь -
кого наУ. Є куратором соціаль-
них проектів для студентів.

СЕРГІЙ АЛЕКСАНЯН – відділ
міжнародної діяльності 

Студентський декан
факультету економіки та
менеджменту. Залучає іно-
земних студентів до активного
студентського життя Сумського
наУ.

ОЛЕКСІЙ ОЛЕКСІЄНКО –
благодійний відділ 

Заступник студентського
декана біолого-технологічного
факультету. Займає активну
позицію у благодійних  акціях.
Також брав участь у подібних
заходах в якості організатора.

ТЕТЯНА ЗЕЛЕНА – відділ з
питань гуртожитків 

Мешкаючи в гуртожитку,
вона зразково виконує внутрі-
шній розпорядок, користу-
ється авторитетом серед ста-
рост секцій, повагою серед
керівників гуртожитку та має актив-
ний потенціал щодо покращення побутових
умов студентів.

ЯРОСЛАВ КОБЗАР – відділ
культурно-масової роботи 

активіст інженерно-техно-
логічного факультету. Більше
двох років обіймав посаду
заступника голови студент-
ського самоврядування СКхП
нУхТ. неодноразово брав участь
та власноруч організував заходи культурно-
масового спрямування.

АННА БУДАКОВА – відділ
культурно-масової роботи  

активістка університету,
паралельно здобуває вищу
освіту у сфері журналістики. Є
однією з основних ведучих уні-
верситетських заходів. неодно -
разово брала участь та організо-
вувала численну кількість заходів, отже, знає
внутрішню систему організації в культурно-
масовій  сфері.

БОГДАН БРОВКО – 
спортивний відділ 

активіст юридичного
факультету, виявляє бажання
розвивати спортивне життя
студентів нашого університету.

Катерина Сухоставець та її команда

Дебати – 11 жовтня 2016 року

Вибори – 19 жовтня 2016 року
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Компанія Case IH презентувала новітню
розробку в світі агротехніки. Йдеться про кон-
цепт безпілотного трактора, який навіть не має
кабіни, адже у цьому випадку вона просто не
потрібна. автономний трактор дебютував на
виставці Farm Progress в СШа.

Розробники стверджують, що на створення
трактора без водія їх спонукали самі клієнти,
які скаржаться на брак кваліфікованих тракто-
ристів у сезон посадки і збирання врожаю.

За словами президента компанії Case IH
андреаса Клаузера, безпілотний трактор ство-
рений у співпраці з Інноваційної групою CNH
Industrial на платформі серійного трактора
Magnum від Case IH. Щоправда, його зовніш-
ність змінена так, що й не впізнаєш.

Як стверджують творці автономного трак-
тора Case IH Autonomous Tractor, його система
автопілота враховує габарити самого трактора
і навіть причепа, а також рельєф місцевості та
ін. Трактор оснащений радарами, лідарами і
камерами, які дозволяють системі «бачити»
рухомі об'єкти і стаціонарні перешкоди. Крім
того, автономна система здатна враховувати
поточні погодні умови і майбутні метеорологічні
зміни. Керувати технікою можна дистанційно -
за допомогою планшета або стаціонарного
комп'ютера.

Переваги беззаперечні: автономний трак-
тор Case IH Concept своєчасно виконає роботу
в полі, і зробить це максимально ефективно,
він не буде ні на що скаржитися у процесі,

робити перекури і відпочивати під час обіду і не
вимагатиме зарплату після завершення робо-
ти. Інтелектуальна система розпізнавання
образів і подолання перешкод, яка використо-
вує у своїй роботі відеокамери, радари і дані
датчиків GPS, дозволяє трактору розраховува-
ти оптимальний маршрут руху, що гарантує
мінімально можливі витрати палива.

Завдяки розумному програмному забезпе-
ченню фермер може заварити собі каву, відки-
нутися на спинку крісла у своєму офісі й спо-
стерігати на моніторі, як його безпілотний
автономний трактор їздить полем, виконуючи
всі необхідні сезонні роботи, а потім сам
повертається додому, як вірний і відданий пес.
У нинішніх версіях Case IH Concept у людини є
можливість дистанційно втрутитися і змінити
маршрут прямування свого трактора. Якщо
радар, лідар або камери виявляють нездій-
сненну з точки зору програмного забезпечення
дорожню ситуацію, фермер отримує повідом-
лення на свій смартфон, планшет або
комп'ютер і переводить управління технікою у
ручний дистанційний режим.

Крім того, спеціальне програмне забезпе-
чення на комп'ютері дозволяє фермеру відда-
лено контролювати всі системи, бачити живу
картинку з поля в 360-градусному огляді, спо-
стерігати за такими показниками, як число
обертів двигуна, рівень палива в баку, кількість
насіння, що залишилося при посіві тощо�

Трактор без кабіни:
не фантазія, а реальність!

ноу-хау

Наш першокурсник.
Який він?

дослідження

в анкетуванні студентам було запропонова-
но вказати середній бал навчання у школі або
коледжі. У школі першокурсники мали такий
середній бал: 148 чол. (33%) мали 9 балів; 122
чол. (18%) – 8 балів; 94 чол. (14%) – 7 балів; 55
чол. (8%) студентів мали 10-11 балів;30 чол.
(4%) – 6 балів; 7 чол. (1%) мали 4-5 бали.

У коледжі більшість студентів (125 чол. –
18%) мали середній бал 4-5, а 100 першокурс-
ників (15%) мали 3-4 бали (середній бал вказа-
ний за 5-бальною системою).

в анкетуванні були поставлені запитання,
що стосувалися володіння іноземною мовою.
Результати показали, що більшість першокурс-
ників (491 чол. – 72,5%) вивчали у школі або
коледжі англійську мову  та 155 студентів (23%)
вивчали німецьку. 31 студент (4,5%) на питання
про іноземну мову не відповіли. 

Більшість опитаних студентів (545 чол. –
80,5%) були абсолютно переконаними у виборі
університету при подачі заяв на вступ; 132 пер-
шокурсники (19,5%) свій вибір зробили на всяк
випадок з урахуванням ризику, що не пройдуть
в інший навчальний заклад.

на запитання «Який пріоритет при подачі
заяв ви ставили спеціальності Сумського наУ,
за якою вступили?» відповіді розподілилися
наступним чином: 1 – 37%, 2 – 5%, 3 – 5%, 4 –
3%, 5 – 8%, 6 – 3%, 7 – 2,5%, 8 – 1,5%; 9 – 4%,
10 – 2%, 11 – 1%, 12 – 0,3%, 13 – 0,4%, 14 –
3%, 15 – 4%.

Для 177 студентів (26%) спілкування у соці-
альних мережах вплинуло на рішення щодо
вибору університету, 286 (42%) відповіли, що
не вплинуло, та 214 (32%) відповіли «частково».

Більшість опитаних студенів (608 чол. –
90%) відвідували офіційний сайт СнаУ та 69
(10%) не відвідували. 

в анкеті було запропоновано відповісти на
питання «чи відвідували ви сайт факультету, на
який вступили», на що 456 (67%) студента від-
повіли «так» та 221 (33%) – «ні».

Серед опитаних 114 (17%) першокурсників
були учасниками підготовчих курсів СнаУ, 47
(7%) – Форуму сільської молоді, 28 (4%) були
слухачами Малої академії наук, 72% опитаних
обрали варіант «інше», але не вказали, який
саме�

ОльГа БОЖКО, СвІТлана ЗІнченКО

Учені ноттінгемського університету впро-
довж 10 місяців вивчали звукову комунікацію
корів. Команда під керівництвом Моніки
Паділья працювала з двома чередами, що були
на вільному вигулі на фермі, повідомляє газета
«експрес». Дослідники зафіксували, що коро-
ва-мати зазвичай використовує кілька типів
мукання залежно від того, на якій відстані від
неї телятко. При цьому звуки, за допомогою
яких теля кличе свою
матір, специфічні.
Завдяки цьому корова
завжди знає, де саме
перебуває її дитина, і чи
не зголодніла вона. 

«Дослідження особ-
ливості комунікації серед
ссавців – важлива части-
на науки про поведінку
тварин, – каже зоопсихо-
лог валерій Макаренко. –
Так, учені вже багато
дізналися про специфіку
вовчих «пісень», про уні-
кальні ультразвукові сиг-
нали дельфінів. Корови
приручені щонайменше
10 тисячоліть тому, але їх
поведінка й досі дивує
людей. Так, відомо, що
корови здатні розпізнава-

ти конкретних своїх «родичів» у численному
стаді не лише за голосом, а й за запахом.
відповідно до того, що відчуває корова, –
голод, спрагу чи тривогу, її мукання змінює
характеристики. а стосунки матері з телям вза-
галі особливі й чимось нагадують людські:
корова вигодовує дитинча до 9 місяців, і впро-
довж усього цього часу воно цілковито від неї
залежить»�

З коровою на «ти»
світ навколо тебе

Беспілотний трактор?! Не може бути… Може! Якщо це трактор від компанії
Case IH – одного зі світових лідерів виробництва сільськогосподарської техніки.
До речі, ця компанія є одним з партнерів Сумського національного аграрного уні-
верситету у напрямку підготовки студентів, зокрема на інженерно-технологічному
факультеті. У лютому 2015 року у СНАУ був відкритий навчальний клас Case IH, а
спеціалісти цієї фірми регулярно проводять майстер-класи для викладачів та сту-
дентів – майбутніх інженерів-механіків, де вони на практиці знайомляться з пере-
довими зразками техніки. А ви собі як думали? Сучасний агробізнес – це нові тех-
нології, це престижно й круто. І ось ще один тому доказ…

Завершилася вступна кампанія, і майже 900 першокурсників вже стали повно-
правними членами студентського колективу Сумського національного аграрного
університету. Який же він, наш першокурсник? Чим цікавиться? Який у нього
рівень знань? Чи володіє він іноземною мовою? Чому вирішив вступати до СНАУ?
Саме на ці питання намагалися знайти відповідь співробітники відділу з організації
виховної роботи зі студентами, проводячи анкетування на початку нового 2016-
2017 навчального року.

Фахівцями цього відділу було розроблено та проведено анонімне анкетування,
в якому взяло участь 677 студентів першого курсу (75% від загальної кількості пер-
шокурсників). Студентам було запропоновано відповісти на 19 запитань різного
характеру. Тож до вашої уваги пропонуються узагальнені результати анкетування,
з яких вимальовується портрет студента СНАУ.

Інфографіка: лЮДМила БаРлІТ
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свято

Сонячний радісний день, усміхнені обличчя,
квіти, музика на ганку головного корпусу
Сумського національного аграрного університе-
ту… 31 серпня 2016 року тут урочисто приймали
до лав студентства СнаУ юне поповнення – пер-
шокурсників, яких у цьому році 899! Щоб приві-
тати їх зі святом, до університету цього дня заві-
тали поважні гості: заступник голови Сумської
облдержадміністрації Ми кола Подопригора,
керівник відділу навчання та розвитку персоналу
компанії «Кернел» наталія Петрова та менеджер
освітнього проекту цієї ж компанії Оксана
Франків, молодший фахівець з питань сільського
господарства ТОв «Nestle» в Україні Оександр
Бережний, керуючий директор Diamond FMS
України анастасія Ружина, настоятель храму свя-
тої мучениці валентини протоієрей Миколай
Поліщук, начальник державної фітосанітарної
інспекції Сумської області Оксана Говорун, керів-
ник філії Сумського обласного управління ваТ
«Державний ощадний бак України» Олег
Радченко та заступник директора Депар тамен -
ту – начальник управління сприяння розвитку
галузей сільського господарства, харчової про-
мисловості та кадрового забезпечення Петро
Турчин.

Під звуки Державного Гімну України прапори
України та міста Суми підняли кращі студенти
нашого навчального закладу, іменні стипендіати
Софія Свисенко (БТФ), Дар’я Кривуля (ФвМ) та
Юрій Ганненко (ІТФ).

«ви зробили правильний вибір, вирішивши
отримувати вищу освіту саме в СнаУ, – запевнив
присутніх ректор університету володимир
ладика, – адже наш університет є одним з най-
кращих аграрних вишів України. Крім того, ми
одними з перших запровадили співпрацю з агро-
бізнесом у напрямку узгодження навчальних пла-
нів відповідно до запитів сучасного роботодавця,
а це запорука того, що наші випускники стають
все більше конкурентоспроможними на ринку
праці й адаптованими до потреб сучасного

виробництва та бізнесу». 
Результати цьогорічної вступної кампанії

продемонстрували тенденцію до зростання
популярності аграрної освіти: на освітньо-квалі-
фікаційний рівень «Бакалавр» ми набрали на 42
першокурсники більше, а на ОКР «Магістр» – на
63 більше у порівнянні з минулим роком. У ново-
му навчальному році в Сумському наУ відкрили
нові спеціальності: «Транс портні технології»,
«водні біоресурси та аквакультура», «вете -
ринарна гігієна, санітарія та експертиза» та
«лісове господарство».

У цей святковий день відзначили кращих вик-
ладачів: за результатами показників наукової
діяльності – професора, завідувача кафедри еко-
логії та ботаніки вікторію Скляр, за результатами
показників забезпечення якості освітнього про-
цесу – доцента кафедри спеціальної зоотехнії
людмилу Булу. відзнак за високі досягнення у
навчальній, науковій, громадській роботі та під-
вищенні іміджу університету удостоїлися й сту-
денти Єлизавета Стоволос (ФеіМ), Євген
Гавілей (ФатП), Олександр Приходько (БФ),
Катерина Світлична (ФвМ), Олена Макаренко
(БТФ), анна Будакова (ІТФ), Тетяна Зелена
(ФхТ) та Марина Гасай (ЮФ).

У цьому році наша країна відсвяткувала 25-ту
річницю незалежності. Тож з цієї нагоди дирек-
тор Департаменту освіти і науки Сумської облас-
ної державної адміністрації Олена Попова вручи-
ла відзнаку доценту кафедри технології вироб-
ництва та переробки продукції тваринництва
любові ладиці, викладачу з 25-річним педагогіч-
ним стажем.

«У червні 2016 року  відбувся перший випуск
бакалаврів, які навчалися за програмами, що
були адаптовані компанією «Кернел». І всі
випускники отримали пропозиції для працевлаш-
тування в підприємствах компанії», – запевнила
керівник відділу навчання та розвитку персоналу
цієї компанії наталія Петрова та вручила іменні
стипендії компанії «Кернел» студентам інженер-

но-технологічного факультету Олексію хоменку
та антону Сидельнику. відзначила компанія
цього дня й викладачів факультету агротехноло-
гій та природокористування володимира
Прасола, Галину Жатову, Тетяну Рожкову,
Миколу Радченка, викладачів інженерно-техно-
логічного факультету Юлію Сіренко, Олексія
Калнагуза, анатолія Саєнка, Павла Ярошенка,
Михайла Горового, а також деканів цих факуль-
тетів Ігоря Коваленка та Михайла Довжика.

І ось настала урочиста мить посвяти першо-
курсників у студенти та вручення символічного
студентського квитка. Цей атрибут свята з рук
ректора СнаУ прийняли першокурсники, які за
результатами ЗнО отримали понад 190 балів за
профільним предметом, – анна Заїка (ФеіМ) та
Сергій Татарченко (БФ). 

Радісним, зворушливим і водночас урочи-
стим моментом свята стало благословення
настоятеля храму святої мучениці валентини
протоієрея Миколая, який завжди знаходиться
поруч зі студентами нашого університету в усіх
радісних та урочистих подіях, благословляючи їх
на добрі справи.

Під бурхливі аплодисменти злетіли у сонячне
осіннє небо сотні різнокольорових кульок – уро-
чиста частина свята завершилася. але протягом
всього дня відбулося ще багато цікавих розва-
жальних та пізнавальних заходів – відкриття
Почесної дошки, присвяченої кращим студентам
та викладачам СнаУ, у холі головного корпусу,
інформаційні заходи на факультетах, фотосесія
«#СнаУ-2016», фотоквест «Знайомст во з уні-
верситетом», музично-розважальна програма
«Student Party», хедлайнером якої став молодий
гурт «Living Stream».

Тож бажаємо нашим першокурсникам стати
повноцінними членами дружної студентської
родини СнаУ та сповна використати всі можли-
вості й переваги, що надає їм навчання в одному
з найкращих вишів України – Сумському націо-
нальному аграрному університеті�
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Олена МОвчан

СНАУ прийняв поповнення

Цікаво, а яку картин-
ку уявляєш ти, коли
чуєш словосполучен-
ня «бальні танці?» Не
таку, часом? 
Авторитетно запев-
няємо: ні і ще раз ні!
Те, що зображено на
цій картинці – це
балет, і він до баль-
них танців має таке ж відношення, як філфак
до філософії (нібито й починається все одна-
ковими літерами, а зміст принципово різний).
А може, у твоїй уяві постає така картинка? 
І знову не вірно,
адже це – танці
історико-побутові, є
й такий вид хорео-
графічного мистецт-
ва у сучасному світі,
але знову ж таки до
сучасного бального
танцю він не має жодного відношення.
Щоб уявити, що ж таке насправді бальні танці,
варто хоча б раз побачити виступ одного з
найкращих хореографічних колективів
Сумського національного аграрного універси-
тету – ансамблю сучасного бального танцю
«Свей», який вже упродовж 18 років функціо-
нує на базі виховного відділу СНАУ.
Засновником і незмінним керівником колекти-
ву є Юрій Сергеєв, який ази творчості взяв у
танцювальній школі Ольги Гараніної, відомої

далеко за межами Сум і навіть України, має
кваліфікацію «тренер-балетмейстер» (свідоцт-
во №37 від 11.11.2000 року). У його послуж-
ному списку – робота на посадах репетитора
ансамблю та керівника груп народного
ансамблю бального танцю «Силует», відпові-
дального секретаря Клубу спортивного танцю
«Силует», відповідального секретаря Сумської
обласної федерації спортивного танцю. Юрій
Геннадійович також має категорію тренера зі
спортивних танців і судді. Тож сьогодні він
погодився розповісти редакції газети «Вісник
СНАУ» про свій колектив.

– юрію Геннадійовичу, що на сьогодні
являє собою ансамбль сучасного бального
танцю «Свей»?

– Сьогодні «Свей» – вже не просто хорео-
графічний колектив: це танцювальна школа, що
об’єднує студентську молодь, хобі-клас викла-
дачів та співробітників Сумського наУ, а також
дитячі ансамблі «Свейчики» та «Сладкоежки».
До речі, заняття у дитячих групах колективу ми
проводимо разом з випускницею нашої танцю-
вальної школи Ксенією Блюмською-Данько, яка
свого часу була однією з найяскравіших зірок
«Свея», створюючи на сцені образи, які й досі
викликають захоплення у всіх, хто знайомий з
творчістю нашого колективу.

акцентую увагу саме на тому, що наразі ми
– танцювальна школа. Тобто для того, щоб тан-
цювати в ансамблі «Свей», мати хореографічну
підготовку не обов’язково. Заняття у колективі

побудовані таким чином, що
на кожному тренуванні
детально розбирається та
відпрацьовується техніка
виконання танців латино-
американської та європей-
ської програм. Сценічні ж
постановки нашого колек-
тиву здійснюються у стилі
денс-шоу. Це феєричне
видовище, адже кожен
танець – це якась історія,
міні-спектакль: сучасна
музична композиція, яскраві
костюми, експресія кожного
руху – складові успіху сце-
нічних номерів нашого
колективу.

«Свей» є учасником всіх
університетських мистець-
ко-розважальних заходів,
також нас часто запро-
шують до участі й у міських концертах. Щорічно
ми стаємо призерами хореографічних фестива-
лів та конкурсів – як всеукраїнських, так і між-
народного рівня. 

варто ще сказати, що саме «Свей» є орга-
нізатором віденського балу СнаУ – одного з
найпопулярніших культурних заходів Сумщини.
Кожного року студентський віденський бал
збирає на паркеті студентів та викладачів уні-
верситету та коледжів. І звісно ж, що саме
учасники ансамблю «Свей» та хобі-класу вигля-

дають та почуваються найкраще, частіше
за інших стаючи королями та королевами
балу.

– Які якості вважаєте обов’язкови-
ми для того, хто хоче приєднатися до
вашого колективу?

– Як я вже сказав, бути професіона-
лом у бальних танцях для цього не потріб-
но :) Достатньо вашого щирого бажання
навчитися танцювати. а ще важливими
якостями для того, щоб досягти успіху, я
вважаю відповідальність, зібраність,
бажання невтомно працювати над собою
і, звісно ж, креативність та артистичність.

– А що дасть пересічному студенту
заняття у вашому колективі?

– По-перше, зазначу, що пересічних у
нас немає, кожен учасник колективу
«Свей» – це яскрава особистість, талано-
вита, творча людина. ну, а про переваги
занять бальними танцями можна нагово-
рити не те що на газетну статтю, а на цілу
книгу! ви ніколи не звертали увагу, що
бальник завжди вирізняється з натовпу
особливою поставою, граціозністю рухів,
впевненістю в собі? Тож не дивно, що
серед переможців та фіналістів універси-
тетських конкурсів «Міс СнаУ» та «Містер
СнаУ» велика кількість саме учасників
ансамблю «Свей». До того ж бальні танці
вчать взаємодії в парі, у колективі, адже
це контактний вид мистецтва, коли оці-
нюється саме пара, а не кожен танцюрист
окремо: розуміти партнера навіть без
слів, тільки через погляд, найменший рух,
–  погодьтеся, це вміння стане в нагоді й

у житті, а не тільки на сцені. 
Можна, звісно, навчатися мистецтву баль-

ного танцю у будь-якій з танцювальних шкіл м.
Суми, але слід відзначити, що у такому випадку
вам доведеться викласти чималенькі кошти,
тоді як у нашому колективі заняття для студен-
тів СнаУ є абсолютно безкоштовними. 

– І все ж таки: чому саме БАЛЬНІ танці?
– Дійсно, існує багато хореографічних жан-

рів, і кожен з них по-своєму прекрасний. але,
як на мене, то бальні танці є найбільш соціаль-
ними. Якщо ви вмієте танцювати латину, ви
гарантовано стаєте зіркою будь-якої дискотеки
чи вечірки. а, як свідчить досвід наших учасни-
ків хобі-класу, серед яких є і викладачі, і поваж-
ні професори, уміння танцювати вальс і танго
стає в нагоді навіть на офіційних заходах різних
рівнів, допомагаючи встановити контакти та
налагодити неформальне спілкування, адже не
секрет, що європейці дуже полюбляють танцю-
вати і завжди використовують таку можливість,
тоді як наші зазвичай під стінкою стоять.

не можу не сказати також, що заняття у
танцювальній школі «Свей» у подальшому теж
допомагають нашим випускникам: для декого з
них танці стали справою всього життя, для
інших – це цікаве хобі. Багато хто вже побував
на літній хореографічній практиці у Кореї та
Китаї, що дозволило їм не тільки побачити світ,
а й заробити непогані кошти. 

Зрештою, заняття у нашому колективі – це
нові знайомства, друзі, які залишаються поруч і
після закінчення універу, це яскраве студент-
ське життя, сповнене творчості, азарту, цікавих
поїздок і незабутніх вражень.

Користуючись нагодою, запрошую студен-
тів СнаУ до нашого колективу. Тренування про-
ходять у Молодіжно-розважальному центрі
СнаУ по вівторках і п’ятницях з 18.00 до 20.00. 

Звертайтеся за тел. 050-407-02-03, Юрій
Геннадійович.

Дякую за розмову. Бажаю нашому
улюбленому колективу подальшого творчо-
го розвитку, нових феєричних ідей та шале-
них можливостей для їх втілення!�

Розмовляла Олена МОвчан

«Свей»: колектив, де здійснюються мрії
захоплення

24 вересня 2016 року у Миргороді, в одному з кращих
концертних залів України з глядацькою залою більш ніж на
1000 місць відбувся Міжнародний фестиваль-конкурс «Діти
сонця і миру». Конкурс проходив у різних номінаціях, зокре-
ма й хореографічних. 

наші «Свейчики» теж взяли участь у конкурсі з компози-
ціями «Мисливці за привидами» (латиноамериканська про-
грама) та «Магія літа» (європейська програма). Якщо хтось
ще не знає, «Свейчики» – це дитячий хореографічний
колектив, який існує на базі танцювальної школи «Свей»
Сумського національного аграрного університету. вже
впродовж декількох років він працює під керівництвом Юрія
Сергеєва та Ксенії Блюмської-Данько, і з кожним роком юні
танцюристи додають у майстерності та артистизмі. Про це
свідчать численні перемоги і призові місця, привезені
«Свейчиками» з різних фестивалів та конкурсів.

Тож і цього разу вони теж стали переможцями! У номі-
нації «Спортивно-бальний танець» наші юні танцюристи
були нагороджені Дипломом І ступеня. Їх виступ так вразив
журі, що номер «Магія літа» був відібраний до участі у Гала-
концерті фестивалю, куди потрапили тільки кращі з кращих.

вітаємо учасників ансамблю «Свейчики» та їх тренерів з
таким високим результатом. Щиро за вас радіємо та
бажаємо подальших творчих злетів, перемог та звершень!

Олена МОвчан

Вихованці танцювальної 
школи «Свей» - переможці!
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